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 Folytatás a 4. oldalról

A legnagyobb gond az, hogy a ház-
nak sem nevezhető tákolmányok 
építésekor nem tartottak be semmi-
féle előírást, a legtöbb helyen a régi 
vaskályhákkal fűtenek, ahol pedig 
van kémény, ott sincsen szigetelve. 
Csupán azért nem történnek gyak-
rabban szerencsétlenségek, mert 
mindig van valaki otthon a házban, 
így észreveszi, ha valami gond van. 
Az sem mellékes, hogy mindennel, 
ami a kezük ügyébe akad, fűtenek” 
– sorolta az önkéntes. 

Folyamatosan egyeztetnek
a cigány közösséggel

Portik Vilmos marosvásárhelyi alpol-
gármester érdeklődésünkre elmond-
ta, nincs pontos képe a városvezetés-
nek arról, hogy milyen körülmények 
uralkodnak a város romatelepein, el-
lenben mindenhol megfelelő tűzcsap 
áll a tűzoltók rendelkezésére, ha vész-
helyzetben közbe kell avatkozniuk.  
„A veszély fennáll, hiszen mindenki 
saját magának oldja meg a fűtését. Az 
RMDSZ-frakcióban van a roma közös-
ségnek is képviselője, vele és a közös-
ség többi vezetőjével is egyeztettünk, 
nemcsak ebben a kérdésben, hanem 
már a kampányban is. Tervezzük, 
hogy meg fogjuk látogatni a Hideg-
völgyet, és ahol bebocsátást kapunk, 
meg fogjuk nézni, milyen problémák 
vannak és a szociális igazgatóságon 
keresztül ezeket hogyan tudjuk orvo-
solni” – tette hozzá az alpolgármester. 

Gyergyószentmiklós 
sem kivétel

Gyergyószentmiklóson, a téglagyári 
cigánytelepen is bármikor történhet 
olyan tűzeset, mint amilyen a csík-
szeredai Somlyó utcában volt. Az 
alaphelyzet ugyanaz: szorosan egy-
más mellé felépített, összetákolt épít-
ményekben él több száz ember, az 
alapvető tűzbiztonsági előírások be-

tartása nélkül. Kibédi Szilárd, a helyi 
polgármesteri hivatal katasztrófavé-
delmi szakfelügyelője is azt mond-
ta, hogy a Téglagyárban lakásként 
használt építményekben a kályhák-
ból improvizált kéményeken távozik 
a füst, de számos házban kémény 
sincs. Tudják ezt attól függetlenül is, 
hogy konkrét tűzvédelmi ellenőrzé-
sek nem voltak a telepen az utóbbi 
időben. Figyelmeztetések azonban 
voltak, a katasztrófavédelem számos 
felszólítást küldött az ott élőknek, je-
lezve a tűzvédelmi előírások betartá-
sának fontosságát, és kezükbe adtak 
egy tájékoztatót is az érvényes tűzvé-
delmi előírásokról – közölte Kibédi.

A téglagyári telep közvetlen szom-
szédságában működtet egy vállalko-
zást Lőrincz Mircea András, aki az 
elmúlt évek alatt számos lépést tett 
önerőből arra, hogy a cigánytelepen 
uralkodó állapotok némileg javulja-
nak. Ő is leszögezte: bármikor bekö-
vetkezhet egy olyan pusztító tűzeset, 
mint amilyen Csíkszeredában volt. 

Néhány napja maga is látta, hogy az 
egyik kéményen vastagon ömlött a 
szikra rá a háztetőre és a szomszédok 
épületeire. Akkor szerencsére nem 
gyúlt meg semmi.

Nem lehet minden kályha 
mellé tűzoltót állítani

A készenléti felügyelőség csak a 
cégeknél, a közintézményeknél el-
lenőrzi a tűzvédelmi előírások be-
tartását, magánszemélyeknél csak 
abban az esetben vizsgálódnak, 
ha bejelentést kapnak, mondta el 
megkeresésünkre Marius Tolvaj, 
a Kovászna megyei készenléti fel-
ügyelőség szóvivője. Kifejtette, az 
önkormányzatok hatáskörébe tar-
tozik, hogy önkéntes tűzoltó-ala-
kulatot létesítsenek, melynek tagjai 
felügyelik a magán háztartások tűz-
védelmét. 

Ellenben Tóth-Birtan Csaba sep-
siszentgyörgyi alpolgármester kifej-
tette lapunknak: a Colectiv-tragédia 

óta a tűzoltóság abban jeleskedik, 
hogy tűzvédelem címen olyan szin-
ten túlterveztetnek a közintézmé-
nyeknél, hogy a terveket lehetetlen 
megvalósítani. A felelősséget az 
önkormányzatokra hárítják, ám 
például Sepsiszentgyörgyön nem 
kötelező az önkéntes tűzoltó-ala-
kulat létrehozása, mert működik 
hivatásos. A város önkormányzata 
megpróbálkozott ugyan ezzel, lét-
rehozták a keretet, de nem akadt je-
lentkező. Tóth-Birtan Csaba arra is 
kitért, hogy a mélyszegénységben 
élők esetében merülnek fel leggyak-
rabban problémák, hiszen a legtöbb 
esetben engedély nélkül épültek 
a házaik, de az önkormányzatnak 
mérlegelnie kell, hiszen ha lebon-
tatja az ingatlanokat, fedél nélkül 
maradnak az ott lakók. Például a 
sepsiszentgyörgyi Őrkő negyedben 
több mint kétezren élnek. A város-
részen jelenleg tervezik a közmű-
vesítés kiépítését, ám amíg nincs 
vízhálózat, tűzcsapokat sem lehet 
kialakítani. A negyedben három 
közösségi kutat hozott létre az ön-
kormányzat, ám ezek nem alkalma-
sak arra, hogy tűzoltóautót rácsat-
lakoztassanak. Az esetleg túlhevült 
kályhákat nem lehet egyenként 
ellenőrzés alatt tartani, az egyetlen 

megoldás az Őrkő közművesítése, 
a vízvezeték kiépítése, szögezte le 
Tóth-Birtan Csaba.

Előzmények

Mint ismert, túlhevült kémény 
okozta a csíksomlyói nyomornegye-
det részben elpusztító csütörtök esti 
tűzvészt. A lángok gyors terjedését 
az erős szél is elősegítette. A tűzvész 
nem követelt emberéletet, és senki 
sem sérült meg. Több mint hetven 
hivatásos és önkéntes tűzoltó nyolc 
tűzoltóautóval több mint öt órán át 
küzdött a lángokkal. A többnyire ro-
mák által lakott nyomornegyedben 
húsz ház vált a lángok martalékává. 
A nyomortelep hajléktalanná vált 
lakosainak egy része rokonokhoz 
menekült, 262 személyt – köztük 
141 gyermeket – a helyi hatóságok 
az Erőss Zsolt Arénában szállásol-
tak el ideiglenesen.

Összeállításunk szerzői:
Bíró Blanka, Gergely Imre, Iszlai 
Katalin, Kovács Eszter, Simon Virág

Templomi gyűjtés a károsultaknak
A Gyulafehérvári Főegyházmegye felhívására gyűjtést szerveznek a 
katolikus templomokban a múlt heti csíksomlyói tűzvész károsultjainak 
megsegítésére. Ennek értelmében a vasárnapi templomi adományokat 
teljes egészében nekik ajánlják. Mint Bálint Emil, a csíkszeredai Szent 
Ágoston Plébánia vezetője lapunk érdeklődésére elmondta, már a tűzvészt 
követő napon elkezdődött a szervezkedés a kerületi egyházi gyűjtéssel 
kapcsolatban, de nem váratott magára a főegyházmegyei besegítés sem. 
„Mostanra már nemcsak a felcsíki főesperesi kerület, hanem az egész 
Gyulafehérvári Főegyházmegye is beszállt a tűzvész károsultjainak meg-
segítésébe” – számolt be a plébános. Megtudtuk, Kovács Gergely érsek 
már körlevélben értesítette az egyházmegyei plébániákat a közös adomá-
nyozásról, amelyben úgy fogalmazott: „lehetőségeink szerint segítsünk a 
bajbajutottakon, és imádkozzunk értük, hogy a tűzvész szörnyűségében, 
a veszteségben, a kétségbeesésben is lássák: Isten velünk van, szerete-
tének fénye eloszlatja a sötétséget és ránk ragyog az emberi együttérzés-
ben”. Bálint Emil pontosította: a templomi adományként befolyt összeget 
minden plébánia átadja majd a csíksomlyói Caritasnak. „A városvezetők-
kel ők fognak egyeztetni, hogy az adományból mit vásároljanak, mire van 
szükség” – egészítette ki a plébános. (Korpos Attila)

A székelyudvarhelyi Budvár 
negyedben több százan laknak
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A legnagyobb marosvásárhelyi 
romatelep bejárata
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